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در گفت وگوی »فرهیختگان« با فعالان دانشجویی کشور مطرح شد

12 مطالبه تشکل های دانشجویی از دستگاه قضا

اگر بگوییم یکی از اصلی ترین کارهای تشکل های دانشجویی 

مطالبه گری از دستگاه های مختلف در حوزه گوناگون کشور است، 

بیراه نگفته ایم. تشکل هایی که به خاطر حضور جوانان دانشجو نگاه 

متفاوت تری به مسائل دارند و از ابتدای انقلاب تاکنون در قامت 

مطالبه گر در میدان های مختلف حضور داشته و دارند. در این میان 

قوه قضائیه نیز به عنوان تنها مرجع رسیدگی به شکایات و احقاق 

حقوق مردم مهم ترین دستگاهی است که تشکل های دانشجویی 

برای پیگیری حقوق مردم به سراغش می روند. در این گزارش به سراغ 

سه تن از فعالان تشکل های بزرگ کشور رفتیم تا از آنها درباره 

عملکرد دستگاه قضا در سال گذشته و همچنین مطالبات تشکل ها 

از این دستگاه برسیم. مشروح گفت وگوی »فرهیختگان« با وحید 

شورابی دبیر شورای هماهنگی بسیج دانشجویی دانشگاه های آزاد 

کشور، حمزه دستیار دبیر سیاسی اتحادیه انجمن های اسلامی 

دانشجویان مستقل و رضا قلعه نویی دبیر سیاسی اتحادیه جامعه 

اسلامی دانشجویان را در ادامه می خوانید.

در دوران حضور آقای رئیسی در دستگاه قضا شاهد اعتراضات 
معیشتی و کارگری در کشور بودیم و با توجه به این مهم اصلی ترین 

مطالبات تشکل ها از دستگاه قضا در این حوزه چیست؟

    لزوم بازتعریف نقش نظام حقوقی– قضایی 

کشور در ارتقای بهره وری اقتصاد

شورابی: معتقدم قوه قضائیه باید در سه حوزه بحث اعتراضات 
کارگری و معیشتی مردم را پیگیری کند، هرچند در برخی موارد 

نقش مستقیم خواهد داشت اما در برخی موارد نیز باید از طریق 

مشارکت با سایر قوا مسائل را دنبال کند و با توجه به اینکه 

حجت الاسلام رئیسی در جلسات بسیار مهمی ازجمله شورای 

هماهنگی سران قوا و... حضور پیدا می کند یا نمایندگانی را در 

ستادهای پایین دستی دارد، می طلبد که این مسائل را دنبال 

کند. حوزه اولی که باید قوه قضائیه دنبال کند با توجه به اینکه 

عمده اعتراضات کارگری در دو سال گذشته به مجموعه های 

دولتی برمی گردد که تحت عنوان خصوصی سازی واگذار شده اند 

اما افرادی که مالکیت کارخانه ها را دراختیار گرفتند، اهلیت این 

کار را نداشته و باعث ایجاد اعتراضات شده اند که نمونه های آن 

را در خوزستان و استان مرکزی می بینیم، در وهله اول باید نظام 

واگذاری ها اصلاح شود و قوه قضائیه نیز حتما باید موضوعات این 

حوزه را شناسایی کرده و نقطه نظرات خود را در بازنگری سازوکارهای 

واگذاری مجموعه های دولتی به بخش خصوصی اعلام کند. 

نباید فراموش کرد که مدل فعلی خصوصی سازی مدل مناسبی 

نیست و خروجی آن را نیز در این مدت دیده ایم و قطعا هرچه با 

مدل فعلی دست به خصوصی سازی بزنیم، کارگران بیشتری در 

آینده متضرر خواهند شد؛ از این رو بحث بازنگری در سازوکارهای 

خصوصی سازی و مشارکت در این حوزه یکی از وظایف قوه قضائیه 

است و ازسوی دیگر باید حتما با افرادی که باعث شدند در این 

حوزه حقوق کارگران و حتی تولیدکنندگان تضییع شود، برخورد 

کرد. وظیفه دیگر قوه قضائیه در این حوزه حمایت از تولیدکنندگان 

است که باید از طریق بازتعریف نقش نظام حقوقی–قضایی کشور 

در ارتقای بهره وری اقتصاد و رونق فضای کسب وکار صورت بگیرد. 

در اصل اگر 10 شاخص برای بهبود فضای کسب وکار وجود داشته 

باشد، پنج مولفه آن به نظام های حقوقی و قضایی کشور برمی گردد 

که باید در حوزه اصلاح آنها اقدامات ویژه ای رخ دهد. ازسوی دیگر 

بحث مبارزه با قاچاق را نیز باید به شکل ویژه دنبال کرد؛ درحالی 

که قانون مبارزه با قاچاق در کشورمان در سال 1392 توسط 

مجلس تصویب شده و در سال 94 نیز مورد اصلاح قرار گرفته و 

به رغم اینکه قانون خوبی در این زمینه داریم، اما متاسفانه اجرا 

نمی شود. بخش هایی از این قانون به ایجاد سامانه هایی برمی گردد 

که گفته می شود 30 سامانه در این زمینه درنظر گرفته شده و اگر 

ستاد مقابله با قاچاق کالا و ارز این سامانه ها را راه اندازی کند 

شاهد ایجاد شفافیت و به تبع پیشگیری از قاچاق خواهیم بود، 

اما از سال 92 تاکنون هنوز این قانون اجرایی نشده و قوه قضائیه 

به عنوان ناظر اجرای قوانین تا امروز چه نقشی در این زمینه ایفا 

کرده است؟ در کنار برزمین ماندن اجرای این قانون مساله دیگر 

کاهش اطاله دادرسی پرونده قاچاقچیان است و قطعا اگر در این 

حوزه قوه قضائیه به سرعت به پرونده ها رسیدگی کند و نتیجه بررسی 

پرونده ها نیز به اطلاع مردم برسد، قطعا دیگر کسی به خود جرات 

نمی دهد که به سمت قاچاق حرکت کند و طبیعی است که اگر 

قوه قضائیه در این موارد به صورت جدی وارد شود، حتما مشکل 

معیشتی کارگران حل خواهد شد.

    دستگاه قضا 

نباید منتظر اعتراض کارگران بماند

دستیار: اعتراضات معیشتی و کارگری نتیجه سیاستگذاری 
دولت و مجلس در چند سال اخیر به ویژه از اوایل دهه 90 است 

و این روند ادامه داشته و قطعا این مهم در سال جدید نیز افزایش 

روبه رشدی خواهد داشت و انتظار ما از قوه قضائیه این است که 

این دستگاه نباید منتظر بماند که کارگران دست به اعتراض بزنند 

بلکه باید پیش قراول این میدان بوده و پیش از آنکه صدای اعتراض 

کارگران بلند شود، خودش وارد میدان شده و حقوق کارگران را به 

آنها بازگرداند. اگر قوه قضائیه امروز می بیند حقوق کارگران برخلاف 

قانون درنظر گرفته می شود، باید وارد میدان شود نه اینکه منتظر 

بماند و 6ماه بعد اگر کارگران دست به اعتراض زدند، وارد عمل شود. 

در حوزه هایی مانند خصوصی سازی نیز برخوردهای لازم را انجام 

دهد، در اصل قوه قضائیه باید از نگاه حمایتی برای جامعه کارگری 

برخوردار باشد تا هم کارگر احساس پشتیبانی ازسوی این دستگاه 

را داشته باشد و هم قوه قضائیه برای خود جایگاه مردمی ایجاد کند. 

معتقدیم مدعی العموم باید در این گونه موارد به سرعت وارد عمل 

شود. البته قطعا نقش سازمان بازرسی کل کشور در این گونه موارد 

بسیار مهم است و معتقدم این سازمان آن نقش نظارتی را که باید 

داشته باشد، ندارد و قوه قضائیه می تواند با نوع گرایی در بروکراسی 

و انتخاب مسئولان مختلف در سازمان بازرسی کل کشور این ضعف 

را برطرف کند تا شاهد اعتراضات کمتری باشیم.

    خصوصی سازی اصلی ترین

 مطالبه تشکل دانشجویی از قوه قضائیه

قلعهنو�یی: اصلی ترین مطالبه ای که تشکل های دانشجویی از قوه 
قضائیه در حوزه معیشتی و کارگری دارند، موضوع خصوصی سازی 

و کارخانه هایی است که به خاطر واگذاری، بحث تولید و طبیعتا 

پرداخت حقوق کارگران در آنها با مشکلات جدی روبه رو شده 

است. به طور مثال کارخانه هپکو یکی از همان مطالبات اصلی 

دانشجویان است که باید به چرخه اصلی تولید کشور بازگردد، البته 

موضوعات مربوط به این کارخانه ها از سمت هیات دولت و مسئولان 

دولتی پیگیری می شود اما تا امروز این پیگیری نتیجه خوبی را در 

پی نداشته است و قطعا اگر در روند واگذاری و خصوصی سازی 

مشکلاتی وجود دارد حتما باید رفع شود. با توجه به اینکه رهبری 

امسال را سال جهش تولید نامگذاری کرده اند، این مساله بسیار 

مهم است که کارخانه های واگذارشده به چرخه تولید بازگردد و 

قطعا درصورت تحقق این مساله مشکل معیشتی اکثر کارگرانی 

که حقوق شان پرداخت نشده، رفع خواهد شد.

یکی از انتقادهای مطرح شده به دستگاه قضا مربوط به حوزه 
اطلاع رسانی این دستگاه بوده و هست. به نظر شما قوه قضائیه 
در دوران جدید اقدامی در راستای بهبود این مساله انجام داده و 

باید چه تغییری در این بخش اعمال کند؟

    اطلاع رسانی خوب دستگاه قضا

 به جذب سرمایه اجتماعی منجر می شود

شورابی:خوشبختانه هم بحث اطلاع رسانی و هم اقناع افکارعمومی 
در دوران حضور حجت الاسلام رئیسی در قوه قضائیه نسبت به 

دوران قبل به مراتب بهتر بوده است. به طور مثال در دوره قبلی قوه 

قضائیه بدون اینکه به افکارعمومی توجهی بشود به صورت شبانه 

حکم بازداشت یک نماینده مجلس را صادر می کردند و ماموران 

این دستگاه اقدام به اجرای این حکم می کردند و از آنجایی که این 

نماینده نیز از حمایت رسانه ای داخلی و خارجی برخوردار بود، 

در نهایت قوه قضائیه بازنده این بازی می شد و متاسفانه سیستم 

اطلاع رسانی قوی نیز دراختیار این دستگاه نبود و حتی سامانه های 

اطلاع رسانی ازجمله یکی از خبرگزاری های کشور وابسته به این 

قوه نیز در این حوزه ناکارآمد عمل می کردند و بسیاری از خبرنگاران 

این خبرگزاری در دوره قبلی مدیریت این قوه، حتی نمی توانستند 

با بسیاری از مدیران این قوه ارتباط بگیرند. قطعا این مهم یک 

فاجعه در امر اطلاع رسانی است. خوشبختانه قوه قضائیه در دوره 

جدید اصلاحاتی را در بحث اطلاع رسانی انجام داده و امروز برای 

اقداماتش پیوست رسانه ای دارد که باعث ایجاد امیدهایی شده 

است، هرچند باید بهتر از این در این حوزه عمل کند. به طور مثال 

ما کسی را که یک زمانی رئیس سازمان زندان ها بوده، شخص 

مناسبی برای اطلاع رسانی قوه قضائیه نمی دانیم و قطعا افراد 

دیگری حضور دارند که می توانند در این حوزه نقش آفرینی کنند. 

مساله مهم اینکه قوه قضائیه در برخورد با مفسدان و دانه درشت ها 

حتما باید پیوست رسانه ای داشته باشد و باید به این مساله توجه 

کنیم که گفتاردرمانی هم چندان موثر نخواهد بود و شاهد هستیم 

که در طول یکی، دو سال اخیر حجت الاسلام رئیسی در محافل 

و نشست ها حضور داشته و حتما در این مدت حرف های اصلی 

گفته شده و بعد از این مردم منتظر عملکرد قوه قضائیه هستند و این 

دستگاه با عملکرد خود و اطلاع رسانی درباره اقداماتش می تواند 

کارآمدی خود را در حوزه اطلاع رسانی ارتقا دهد. همچنین بحث 

مفاسد درون این دستگاه ازجمله برخورد با قاضیان فاسد که تا 

امروز وعده آن را شنیده ایم تا امروز اسامی آنها اعلام نشده و باید 

قوه قضائیه در این حوزه به خوبی اطلاع رسانی کند تا بتواند به 

جذب سرمایه اجتماعی منجر شود.

    از ظرفیت نخبگان رسانه

 هنــوز استفــاده نشــده اســـت

دستیار:بعد از انتصاب حجت الاسلام رئیسی به ریاست قوه قضائیه 
اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان مستقل نامه مبسوطی را 

به این دستگاه نوشت که طی آن بسیاری از مشکلات قوه قضائیه 

ازجمله مساله اطلاع رسانی را که یکی از ضعف های بزرگ دستگاه 

بود، متذکر شدیم و تصور می کنیم در دوران جدید این ضعف تا 

حدودی برطرف شده است. همچنین رئیس این دستگاه تلاش 

کرده بیشتر با رسانه ها ارتباط داشته و کمتر به حواشی بپردازد 

و سخنگوی این دستگاه نیز حواشی کمتری را دارد و مسائل 

غیرمرتبط با قوه قضائیه و سیاست زدگی را کنار گذاشته که این 

اقدامات مثبتی به شمار می رود، اما طرحی که ما پیشنهاد داده 

بودیم استفاده از یک ظرفیت جوان نخبه رسانه ای بود که هنوز 

آن طور که باید اجرایی نشده و قوه قضائیه بعضا دچار مشکلاتی 

در اطلاع رسانی می شود یا به راحتی تحت هجمه های مختلف 

رسانه ای و سیاسی قرار می گیرد و قطعا باید فکری برای این مهم 

شود تا عملکرد این دستگاه تحت الشعاع قرار نگیرد و مردم نسبت 

به عملکرد ضدفساد و ضدتبعیض این دستگاه ناامید نشوند.

    تحول اطلاع رسانی

به واسطه اعتقاد رئیسی به شفافیت 

قلعهنو�یی:به رغم اینکه ضعف اطلاع رسانی قوه قضائیه همیشه 
وجود داشته اما در دوران جدید شاهد تحول جدی در این زمینه 

هستیم که دلیلش نیز به خاطر شخص اول این دستگاه و اعتقاد او به 

بحث شفافیت است که باعث شده قوه قضائیه حالت شیشه ای تری 

داشته باشد، البته بحث سلسله جلسات سخنگوی قوه قضائیه و 

حضور سرزده شخص حجت الاسلام رئیسی در دادگاه های مختلف 

و اقدامات متفاوت او در ارتباط با مسائل مختلف مانند کارگران و 

شنیدن صدای مردم باعث شده تا حدودی سرمایه اجتماعی برای 

قوه قضائیه ایجاد شود.

در حوزه بین الملل و سیاسی چه انتظاراتی از دستگاه قضا در 
دوران جدید دارید و به نظرتان عمده کارهای بر زمین مانده در 

این حوزه چیست؟

    محکوم کردن جنایتکاران را 

در محافل بین المللی دنبال نکردیم

شورابی: نباید فراموش کرد که ما در حوزه بین المللی هیچ گاه 
جنایتکاران بین المللی ازجمله سیاستمداران آمریکایی و 

صهیونیستی را در دادگاه های داخلی مان محکوم نکرده ایم، 

درحالی که بسیاری از کشورهای اروپایی و آمریکایی با فضاسازی 

رسانه ای و پرونده سازی علیه برخی از مقامات کشورمان حکم 

صادر کرده و حتی کشور ایران را در برخی از حوزه ها محکوم 

کرده اند، اما تا به امروز در کشورمان ندیده ایم که دادگاهی 

سران جنایتکار آمریکا را که در عراق، افغانستان و سوریه و سران 

رژیم صهیونیستی که در سرزمین های اشغالی نقش اصلی را در 

کشتار مردم داشته اند، محاکمه شوند و از این طریق توجه افکار 

عمومی مردم دنیا را به این جنایت ها جلب کنیم؛ از سوی دیگر 

در محافل بین المللی نیز به خوبی این مسائل را دنبال نمی کنیم 

و حتی در بحث تحریم ها نیز نه تنها حقوق مردم ایران را از طریق 

طرح شکایت به خوبی پیگیری نمی کنیم بلکه حتی افرادی را 

که دست به تحریم مردم می زنند را نیز مورد پیگرد قضایی قرار 

نمی دهیم و قطعا معاونت بین الملل قوه قضائیه باید در این زمینه 

نقش پررنگ تری را ایفا کند.

    تاخیر قوه قضائیه در ورود به مسائل بین المللی

دستیار: در حوزه بین الملل نیز انتظار داریم تا این معاونت در 
قوه قضائیه فعال شود و نباید فراموش کرد که جمهوری اسلامی 

داعیه دار حمایت از مظلومان جهان است اما در عمل می بینیم 

که در موارد مختلف مانند موضوع کشمیر، نیجریه، اعدام ها در 

بحرین و عربستان و... خیلی دیر اقدامات لازم صورت می گیرد. 

انتظار می رود تا معاونت حقوق بشر قوه قضائیه به سرعت وارد عمل 

شده و در مجامع بین المللی اقدام به طرح شکایت کند و وجهه 

ضداستکباری خود را پیش از بیش زنده کند. در حوزه سیاسی 

نیز انتظارات ثابتی وجود دارد و آن هم اینکه این دستگاه باید 

بدون سیاست زدگی، حزب بازی و... به صورت جدی با مفسدان و 

دانه درشت ها  برخورد کند و فشارهایی که جامعه به خاطر احساس 

تبعیض توسط دستگاه قضا پیدا کرده را با اقدامات صریح و سریع 

از بین ببرد، هرچند معتقدیم در این حوزه نیز قوه قضائیه روند روبه 

رشدی را داشته است.

قلعهنو�یی: در حوزه بین الملل نیز یکی از انتصاب های شایسته را 
در دوران جدید شاهد هستیم  که نه تنها جوان گرایی را به همراه 

داشته، بلکه در کنار آن بحث تخصص گرایی را نیز شاهد هستیم. 

در اصل نگاه معاون بین الملل قوه قضائیه به حوزه بین الملل و 

پرونده های این بخش یک نگاه علمی و کارشناسی است و در 

مدت یک سال گذشته ما شاهد تحول ها و نگاه های تخصصی به 

پرونده های این بخش هستیم.

اگر بخواهید دوران دستگاه قضا در زمان آقای رئیسی را مورد ارزیابی 
قرار دهید به نظر شما نقطه ضعف و قوت این دستگاه چیست؟

    برخورد با مفاسد به ویژه مفاسد سیاسی

 انتظار دانشجویان از دستگاه قضا

شورابی: مهم ترین انتظاری که از دستگاه قضایی وجود دارد این 
است که قوه قضائیه باید نقش خود را در اقتصاد مقاومتی و رونق 

تولید به خوبی ایفا کند تا بتواند در حوزه بهبود کسب وکار نقش 

و جایگاه خود را پیدا کند و مساله بعدی نیز موضوع برخورد با 

مفاسد به ویژه مفاسد سیاسی است؛ افرادی که در حوزه سیاسی 

کارسازی کرده و در حوزه اقتصادی آن را اجرایی می کنند و قطعا 

مبارزه با رانت، مفسدان اقتصادی، دانه درشت ها، فساد درون 

قوه قضائیه و... حتما باید به صورت جدی دنبال شود و مردم به 

این مقوله و به ویژه مقوله دوم بیشتر حساس هستند، البته قوه 

قضائیه اگر بتواند به خوبی بسترهای فسادخیز را شناسایی کرده و 

با کمک دیگر قوا نسبت به پیشگیری از فساد وارد شود اساسا فساد 

کلانی رخ نخواهد داد که قوه قضائیه بخواهد با آن برخورد کند. 

البته در کنار این مقولات، مسائلی مانند کاهش اطاله دادرسی و 

رسیدگی به اسناد رسمی کشور ازجمله موضوعاتی است که باید 

توسط دستگاه قضایی کشور دنبال شود.

    ضعف دادگاه های شهرستان

تحت تاثیر دپو شدن پرونده ها 

دستیار: خوشبختانه در دوران جدید، ارتباطات مردمی رئیس 
قوه قضائیه بیشتر شده و در مواردی که لازم بوده شاهد حمایت 

شخص رئیس قوه قضائیه از بخش های مختلف کشور مانند جامعه 

کارگری بودیم که نشان می دهد قوه قضائیه هم فهم رسانه ای و 

هم فهم جامعه شناسی بهتری را نسبت به گذشته پیدا کرده است. 

همچنین برخورد با دانه درشت ها که از دوره قبل شروع شده بود با 

سرعت بیشتری دنبال می شود. برخورد با قضات فاسد در ابتدای 

حضور حجت الاسلام رئیسی نشان می دهد که در برخورد با فساد 

به طور جدی عمل می کنند و ارتباط مردمی و زبان مردم بودن در 

شرایط خاص کمک کرده که قوه قضائیه در اذهان مردم عملکرد 

مثبتی داشته و بعضا نظرسنجی ها نشان می دهد که حجت السلام 

رئیسی شخصیت محبوبی در دو سال اخیر بوده است. انتظار هم 

آن است که روند فعلی ادامه داشته باشد و فسادستیزی این قوه به 

حدی برسد که عدالت بازی هایی که توسط برخی اشخاص صورت 

می گیرد به کمترین حد ممکن برسد، به عبارت دیگر هر چه قوه 

قضائیه در حوزه مبارزه با فساد و عدالتخواهی عملکرد بدتری داشته 

باشد، فرصت در اختیار گروه هایی قرار می گیرد که خودشان را 

عدالتخواه دانسته و با روش های چریکی تلاش کنند تا جو عمومی 

کشور را متشنج کنند و اگر این دستگاه بتواند نقش فعلی خود در 

مبارزه با فساد را بهتر کند قطعا می تواند بساط عدالت بازی در کشور 

را جمع کند. دستگاه قضا در سطح کلی اقدامات خوبی را در مبارزه 

با فساد داشته اما در سطح دادگاه های شهرستانی به خاطر دپوی 

پرونده ها عملکرد چندان مثبتی نداشته و انتظار می رود همان 

سرعت عملی که در سطح ملی وجود دارد به سطوح پایین تر نیز 

کشیده شود. به طور مثال در یکی از شهرستان ها هر ساله برای 

یک پرونده تنها یک جلسه برگزار می شود و این مهم باعث بدبینی 

جامعه به عملکرد این دستگاه می شود.

    اطاله دادرسی ها باعث بی اعتمادی مردم

قلعهنو�یی:یکی از انتقادهایی که به قوه قضائیه مطرح می شود 
بحث طولانی بودن زمان دادرسی و هزینه بر بودن این مهم است. 

اتفاقی که باعث شده تا حدودی اعتماد مردم به این دستگاه 

خدشه وارد شود و طولانی بودن روند دادرسی باعث می شود 

تا برخی از مردم از ادامه دادرسی صرف نظر کنند. یکی دیگر 

از انتقادها نیز بحث بزرگ کردن مفسدان است که طی چند 

سال اخیر شاهد آن بودیم، مانند سلطان سکه، سلطان گوشت 

و... و قطعا سلطان پروری ها باعث ایجاد ناامیدی در میان افکار 

عمومی خواهد شد.

کمی درباره نحوه تعامل تشکل ها با این قوه صحبت کنید. در 
طول بیش از یک سال اخیر تشکل ها بیانیه های مختلفی را خطاب 
به این دستگاه منتشر کرده اند، بعد از انتشار بیانیه ها واکنش و 
پاسخی از دستگاه قضا دریافت کردید یا اینکه تعاملات به صورت 

یک طرفه بوده است؟

    رابط ویژه قوه قضائیه

با تشکل های دانشجویی زودتر معرفی شود

شورابی: درباره اهمیت دستگا قضایی کشور به مطالبات دانشجویی 
نیز باید بگویم که حجت الاسلام رئیسی در مدت حضورش در این 

دستگاه در جمع های دانشجویی حضور جدی داشته است. سال 

گذشته نمایندگان دانشجویی در ماه مبارک رمضان دیداری را 

با او داشتند و در برخی دانشگاه ها نیز حجت الاسلام رئیسی 

حضور داشته و نقطه نظرات جریان دانشجویی را شنیده و حتی 

در سفرهای استانی خود نیز دیدارهایی را با دانشجویان داشته، 

از این رو می توان گفت که حضور او در محافل دانشجویی قابل 

تقدیر است و امیدواریم که در آینده نیز ادامه داشته باشد. سال 

گذشته او در جلسه با نمایندگان تشکل ها اعلام کرد یک کانال 

ویژه راه اندازی خواهد کرد که هر کدام از دانشجویان اگر دیدند 

جرمی اتفاق افتاده بتوانند از طریق آن مستقیما وقوع جرم را به 

رئیس قوه قضائیه اعلام کنند، البته انتظار نداریم که بتوانیم هر جا 

جرمی رخ داد  مستقیما آن را به رئیس دستگاه قضا اطلاع دهیم اما 

قطعا در مسائل اصلی کشور و موضوعات مهم استانی به خصوص 

در حوزه برخورد با مفسدان انتظارمان این است که اگر مساله ای را 

دیدیم بتوانیم آن را به رئیس قوه قضائیه منتقل کنیم که هنوز این 

وعده حجت الاسلام رئیسی اجرایی نشده و درحال حاضر رابطه بین 

این دستگاه با دانشجویان معرفی نشده است. هرچند گهگاهی 

نامه هایی که تشکل ها به رئیس قوه می نویسند، با صدور دستوراتی 

از سوی او همراه بوده و نتایجی هم حاصل شده، اما قطعا باید این 

فضا کارآمدتر شود.

دستیار:خوشبختانه در این مدت شاهد بودیم اگر نامه و یا بیانیه ای 
را خطاب به دستگاه قضا منتشر کرده ایم، نگرانی قید شده در بیانیه 

و نامه رفع شده است اما اینکه نگرانی های مطرح شده پیش تر 

در دستور کار قوه قضائیه بوده و یا اینکه صرفا به خاطر فشارهای 

دانشجویی به سرعت نسبت به رفع آن اقدام شده را نمی دانیم، 

چرا که تا امروز قوه قضائیه پاسخی نسبت به نامه ها و بیانیه های 

منتشر شده نداشته است.

قلعهنو�یی: در این خصوص باید بگویم که تشکل های دانشجویی 
در یک سال اخیر نامه های مختلفی را به این دستگاه و خطاب 

به رئیس قوه قضائیه منتشر کرده که طی آن مسائل مختلفی 

ازجمله بحث گزارش تفریغ بودجه، مفاسد اقتصادی نمایندگان رد 

صلاحیت شده و... را متذکر شده اند. در اصل ما در اتحادیه جامعه 

اسلامی به عنوان بزرگ ترین تشکل دانشجویی به رئیس دستگاه 

به عنوان مدعی العموم مسائل مطرح شده را متذکر شده ایم.

۰۰:۰۰پایان غلط گیری۰۰:۰۰شروع غلط گیری۰۰:۰۰پایان صفحه آرایی۰۰:۰۰شروع صفحه آرایی

دوشنبه 22 اردیبهشت 1399   شماره 3036

فراخوان جشنواره بین المللی تئاتر دانشگاهی ایران منتشر شد

فراخوان حضور دانشجویان فعال تئاتر دانشگاهی برای حضور در این دوره از جشنواره در 

قالب یک مقدمه کوتاه توسط دبیر این دوره و توضیح مشروح درباره بخش های مختلف 

در سایت اختصاصی جشنواره تئاتر دانشگاهی منتشر شد. بیست وسومین جشنواره 

بین المللی تئاتر دانشگاهی ایران آبان ماه سال 1399، به همت اداره کل فرهنگی 

وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در بخش های مختلف الف: مناطق »تئاتر صحنه« و 

ب: سراسری و بین المللی »تئاتر صحنه«، »تجربه های اجرا«، »نمایشنامه نویسی )جایزه 

استاد اکبر رادی(، »پژوهش )جایزه دکتر فرهاد ناظرزاده کرمانی(«، »ترجمه«، »رادیو 

تئاتر«، »ماکت صحنه، عکس، پوستر«، و در بخش غیررقابتی »کارگاه ها و درسگفتارها«، 

»اساتید«، »بین الملل«، »جشنواره جشنواره ها« و »پایان نامه های برگزیده« ویژه 

دانشجویان و فارغ التحصیلان برگزار خواهد شد. علاقه مندان برای اطلاع از شرایط 

و دریافت فرم شرکت در جشنواره می توانند به سایت اختصاصی جشنواره بین المللی 

تئاتر دانشگاهی به آدرس اینترنتی www.iiutf.ir مراجعه کنند.

آیین نامه فارغ التحصیلی دکتری باید اصلاح شود

محمدمهدی زاهدی، رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با فارس گفت: 

»بحث مقالات یکی از مشکلات جدی دانشجویان دوره دکتری است، به طوری که برخی دانشگاه ها اصرار دارند 

مقاله باید ISI باشد. متاسفانه بسیاری از مجلات در آمریکا و اروپا مقالات ایرانیان را نمی پذیرند و به راحتی رد 

می کنند.« وی ادامه داد: »ما دانشجویانی داریم که حدود سه سال است درگیر چاپ مقاله شان هستند و 

هنوز موفق به چاپ نشده اند. دانشجو نباید سنوات بخورد و روز آخر هم بگویند اخراج؛ قطعا دانشجو برای روند 

چاپ مقاله مقصر نیست. چه دلیلی دارد که از دانشجوی دوره دکتری حتما مقاله بخواهیم.« رئیس کمیسیون 

آموزش و تحقیقات مجلس افزود: »باتوجه به روند کشور اگر دانشجویان دوره دکتری بتوانند روی موضوع اقتصاد 

دانش بنیان ها و استارتاپ ها کار عملیاتی و کاربردی انجام دهند و مشکلی از کشور و سازمان ها حل کنند که 

قابلیت خوبی داشته باشد، می توان آن را به عنوان مقاله درنظر گرفت. در این شرایط کشور و آسیب هایی که در 

حوزه اقتصادی دیده ایم، نباید وقت بگذاریم که دانشجو را وادار کنیم مقاله بنویسد، بلکه دانشجو باید مشکلی از 

کشور حل کند و اگر مشکلی را حل کرد، اجازه دفاع بدهیم. از وزارت علوم انتظار داریم روی این مساله کار کند و 

آیین نامه فارغ التحصیلی دانشجوی دکتری را اصلاح کند.«

اعلام پنجمین فراخوان پذیرش سرباز امریه پژوهش یار 

وزارت علـوم، تحقیقـات و فنـاوری، بـا هدف به کارگیـری نیروهای 

متخصـص بـا مدرک کارشناسـی ارشـد یـا دکتری در دانشـگاه ها، 

پژوهشـگاه ها و پارک های علم وفناوری سراسـر کشور و بهره مندی 

از خدمات آنان در امور پژوهشی و کار در آزمایشگاه ها به تشخیص 

معاونـت پژوهـش و فنـاوری، از مشـمولان واجـد شـرایط دعـوت 

بـه همـکاری می کنـد. براسـاس ایـن فراخـوان، تمامی مشـمولان 

وظیفـه و دانش آموختگانـی کـه تمایل بـه گذرانـدن دوره سـربازی 

خـود در قالـب نیـروی پژوهش یار امریه دارنـد، برای اطلاع از اعلام 

نیـاز اسـتان ها، شـرایط جـذب و مـدارک موردنیـاز از یکـم تـا 1۸ 

خردادمـاه1399 نسـبت به ثبت نـام در سـایت امریـه وزارت علـوم 

بـه نشـانی www.amriye.msrt.ir اقـدام کننـد. جـذب مشـمولان در ایـن فراخـوان بـرای اعـزام در شـهریورماه سـال99 خواهد بـود و نتایج اولیه 

ایـن ثبت نـام بـرای تاییـد یـا رد درخواسـت، 26 خردادمـاه اعلام می شـود.

@دانشگاه f a r h i k h t e g a n d a i l y

زهرا رمضانی 
 روزنامه نگار


